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است و در آن روان آب تبدیل به سیلاب می شود. در دوبی آمار کشته ها آن چیزی 
نیست که رسانه های آن ها می گویند و در آن منطقه حدود ۱۵ روز به طور انجامید 
تا آب منطقه دوبی از بین برود. اما در مشهد ظرف ۲۴ ساعت آب و گل و لای از 

شهر تخلیه و شاهد آب ماندگی در شهر مشهد نبودیم«.

بی سابقه در 200 سال گذشته �
بعدازظهر روز گذشته اما بارش های سیل آسا در مشهد بار دیگر آغاز شد. این 
بارش ها به حدی بود که سرپرست اداره کل مدیریت بحران خراسان رضوی آن را 
در ۲۰۰ سال گذشته بی سابقه خواند و اعلام کرد:»باران در منطقه قاسم آباد، بلوار 
شاهنامه، انتهای بلوار وکیل آباد و پل زیرگذر وکیل آباد بسیار شدید است.« از دیگر 
سو تصاویر منتشرشده در فضای مجازی حاکی از آن بود که برخی از خیابان های 
مشهد دچار آبگرفتگی و بالا آمدن آب شدند و محله سیدی این شهر که در روزهای 
قبل هم دچار سیل شده بود بار دیگر با پدیده سیل مواجه شد این بارش ها البته 
عجایب دیگری را هم خلق کرد؛  این بار تصاویر منتشرشــده از بارش تگرگ های 
بزرگی حکایت داشت که به سوراخ شدن سقف مترو هفده شهریور مشهد منجر 
شــد. از دیگر سو ســرهنگ امیدوار، رئیس پلیس راهور خراسان رضوی هم روز 
گذشته از پرحجم بودن ترافیک در تمامی معابر اصلی شهر مشهد و مسدود بودن 
برخی از خیابان ها و معابر این شهر به دلیل آبگرفتگی خبر داد.  در همین شرایط 

اما مدیرکل فرودگاه های خراسان رضوی،  از عادی بودن شرایط فرودگاه این شهر 
خبر داد و گفت که بارش شدید باران هیچ مشکلی در روند خدمت رسانی فرودگاه 
به مسافران و حرکت پروازها ایجاد نکرده و امکان تاخیر در حرکت پروازها از مبدأ 
فرودگاه مشــهد وجود ندارد. باید توجه داشــت که با وجود وقوع سیل شدید در 
برخی مناطق خراسان رضوی و به ویژه مشهد اما این مناطق هنوز در خطر هستند 
و آنطور که سازمان هواشناسی کشور اعلام کرده تا روز یکشنبه 3۰ اردیبهشت ماه 

مناطق یادشده همچنان در شرایط هشدار قرار دارند. بود در امان بمانند. 

شناسایی مقصران احتمالی حادثه �
باتوجه به صدور پیشگیرانه هشدار هواشناسی و بی توجهی یا کم توجهی 
نسبت به این هشــدارها از ســوی متولیان امر قطعاً این موضوع باید توسط 
مراجع قضایی پیگیری شود؛ مسئله ای که محمدحسین درودی، دادستان 
عمومی و انقلاب مرکز استان خراسان رضوی درباره آن می گوید:»شناسایی 
مقصران احتمالی حادثه مزبور براساس کار کارشناسی و بازدیدهای میدانی و 
فیلم هایی که از حادثه وجود دارد و مستندات موجود در دستگاه های متولی 
برای اقدامات پیشگیرانه و اصلاح گرایانه، در دستور کار قرار دارد.« در این بین  
ظفری، ســخنگوی سازمان مدیریت بحران کشور هم از برکناری مدیر بحران 

شهرداری مشهدخبر داد. 
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نگاه هم میهن

هیچ وقت در پی ســیل هایی که جان مردم را می گیرد و اموال شان را نابود 
می کند هیچ کســی مؤاخذه نشده است؟ این سیل قطعاً مقصران بسیار 
زیادی دارد که باید تمام شان به خط شوند و پاسخگوی تصمیم ها و نحوه 
مدیریت شان باشند. تا این لحظه دوازده نفر جان شان را از دست داده اند، 

با جان های رفته چه می کنند؟ با خانه های ویران شده چه؟
سیل مشهد براساس نظر کارشناسان، به سه عامل بر می گردد؛ بی 
توجهی به منطقه که در قالب ویلاسازی و کوه خواری صورت گرفته و 
در نتیجه آبراه ها را مسدود کرده و پوشش گیاهی را از بین برده است. 
همچنین مجموعه کارهایی که باعث شــده اتصال مســیر سیلاب از 

بالادست منطقه به رودخانه در پایین دست منطقه از بین برود. 
سومین مسئله نیز سازگار نبودن مسیرهای شهری با محیط های 
طبیعی است. همان آسفالت کردن بسیاری از مناطق شهری که باعث 
شده آب نتواند به عمق زمین هدایت شود و در نتیجه روی سطح زمین 
جاری شده است. مشهد در سال های گذشته با توسعه نامتوازن شهری 
بدون توجه به زیرساخت ها همراه بود. این یعنی وقتی که سیل می آید، 
شــهر آماده مقابله با آن نیست. سیل اخیر وارد بزرگراه شد و خودروها 
را بــا خودش برد. معنی ورود ســیل بــه بزرگراه ها این اســت که ما در 
جایی که باید مســیر عبور آب باشد، جاده و اتوبان ساخته ایم. همین 
مدل ساخت وســاز، یعنی اینکه شهر بدون مدیریت مناسب و نظارت 
مطلوب به حال خود رها شــده و هر مدیری که در این ســال ها آمده و 
رفته، براساس سلیقه خودش تصمیم گرفته است. یعنی هیچ توجهی 

به مخاطرات آینده شهر نداشته است. 
اکنــون چه کســانی باید پاســخگوی دســتکاری در طبیعت در 
ســال های طولانی باشــند؟ یک عامل مشــترک در همه استان های 
سیل خیز کشــورمان، بی توجهی به محیط زیســت است. چرا سیل 
باید پشت سر هم در بسیاری از شهرها تکرار شود و پیامدهایش هربار 
شــدیدتر و خسارت هایش بالاتر باشد؟ قطعاً شنیده اید که ایران چند 
سالی است که به کشوری سیل خیز تبدیل شده است. دستکاری در 
طبیعت بدون رعایت ملاحظات زیست محیطی یکی از دلایل مهم آن 
اســت. وقتی در ساخت وسازهای آبی و تاسیســات زیربنایی و نیز در 
فعالیت هایمان در جنگل ها و مراتع به معیارهای توسعه پایدار بی توجهی 
نشان می دهیم باید منتظر عواقب آن هم باشیم. نتیجه اینکه سیلاب ها 
در ایران جولان می دهند و خســارت می گیرند. سیل مشهد با دوازده 
کشته و تعداد بسیاری مجروح و ویرانی گسترده، در فهرست مرگبارترین 
و ویران کننده ترین ســیل های کشور ثبت شــده است. این چندمین 
ســیل در کمتر از یک سال است که کشــور را دربرگرفته و مسئولان را 
غافلگیر کرده است. چه زمانی باید عبرت بگیریم؟ همچنان دست روی 
دست می گذاریم تا سیل بعدی و کشته ها و ویرانی های بعد؟ این سیل 

مقصران فراوانی دارد که باید پاسخگوی اعمال شان باشند.

باران شدت گرفت و یک ساعت نشده، سیل شهر مشهد را برداشت. اما 
چرا و به چه علت در مدت کوتاه، سیلی بزرگ و ویرانگر در شهر راه افتاد و 
این همه خسارت به بار آورد؟ سیل اخیر در مشهد قطعاً مقصران فراوانی 
دارد که باید همه آنها نسبت به مسئولیتی که داشته اند پاسخگو باشند. 
این سیل اشکالات زیاد مدیریتی کشور را دوباره نشان داد. یک بار دیگر 
مشــخص شد که مدیریت شــهری در کلانشهرها تا چه حد متکی به 

توسعه بی توازن و بی توجه به محیط زیست است.
می توان گفت اولین دلیل جان ســپردن ۱۲ شــهروند کشورمان، 
ویران شدن خانه و کاشانه مردم و خســارت دیدن به مال و اموال شان 
در سیل مشهد، بی مسئولیتی تمام کسانی است که از گذشته تا امروز 
صاحب پســت و مقام بودند. از این سیل می توان به عنوان یکی دیگر 
از نمادهای بی مسئولیتی در کشور یاد کرد. همچنان که سیل شیراز 
همین طور بود، و سیل های سیستان و بلوچســتان، و سیل امامزاده 

داوود و ده ها سیل دیگر؛ همیشه نیز مسئولان ما غافلگیر شده اند. 
مگر در یک کشــور چند بار باید شاهد سیل های ویرانگر باشیم تا 
عبرت بگیریم؟ وظیفه مهم مسئولان کشور حفاظت از جان و مال مردم 
اســت. وقتی در یک شهر و اســتان سیل می آید، کل مجموعه کشور 
به طور سیستماتیک باید به فکر تهیه زیرساخت های لازم برای مقابله با 
سیل باشند تا چنین حوادثی در کشور رخ ندهد. متاسفانه می بینیم که 
علت اصلی ویرانگری های بالای سیل مشهد، نه فقط بارندگی شدید که 
بی مسئولیتی، بی کفایتی، بی توجهی به قانون، ساخت وساز در بستر 
خشک مسیل ها و رودخانه ها، ساخت وسازهای بی ضابطه و بی رویه، 
کوه خواری و تعرض به محیط زیست بود. در برخی نقاط شهر مشهد 

درست در جایی ساخت وساز کردند که آب باید جریان پیدا می کرد. 
اینجا این پرســش مطرح می شــود که مجوز ســاخت و سازهای 
غیراصولی و بی ضابطه مشهد چگونه و از طرف چه کسانی صادر شده 
اســت؟ این ساخت و ســازها اگرچه غیراصولی است اما با مجوزهای 

قانونی صورت گرفته است.
چــه نهادهایــی دربــاره وضعیت پیش آمده باید پاســخگو باشــند؟ 
استانداری، شهرداری، بازرسی، فرمانداری، تولیت آستان قدس، نیروی 
انتظامی، وزارت کشور، مجلس، دستگاه قضایی و... کدام شخص و نهاد؟ 
بالاخره نظارت با کیست؟ و مسئولان چه وقت باید پاسخ بدهند و مکافات 
بی کفایتی در مدیریت شان را ببینند؟ چرا اتفاق سیل شیراز دوباره در مشهد 
رخ داد؟ چرا سیل های ویرانگر همواره مسئولان ما را غافلگیر می کند؟ چرا 

همه مقصران سیل مشهد معرفی و مجازات شوند

سردبیرآنلاینهممیهن
افشین امیرشاهی

احمد عربانی

رفتار برخی مسئولان به گونه ای دیگر بوده و زندگی های آنچنانی دارند.« 
این استاد دانشگاه در پاسخ به این سوال که آیا جمعیت باکیفیت و جمعیت 
بی کیفیت در جمعیت شناسی معنای خاصی دارد؟ می گوید:»اگر در یک کشور 
طی یک دهه نرخ رشد اقتصادی 7 برابر نرخ رشد جمعیت باشد، به آن جمعیت،  
جمعیت کیفی می گویند. درحال حاضر اما در ایران ماجرا برعکس شــده و در 
این یک دهه نرخ رشــد جمعیت بیش از نرخ رشــد اقتصادی بوده است.« او به 
این موضوع اشاره می کند که به دلیل کم بودن رشد اقتصادی، جامعه ما تبدیل 
به جامعه ای مخاطره آمیز شــده اســت:»محصول جامعه مخاطره آمیز، رشــد 
اقتصادی، رشــد جمعیت و افزایش باروری نیســت.  وقتی مشکلات جامعه ما 
هر روز از یک حوزه خاص سربلند می کنند و با انواع مشکلات زیست محیطی، 
اقتصادی و اجتماعی مواجه هستیم، یعنی جامعه ما مخاطره آمیز است. باید از 

سال ها پیش فکر مشکلات رخ داده در چنین روزهایی را می کردند.« 
این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه آمارها می گویند که امروز روند جمعیتی به 
نفع ما نیست، ادامه می دهد:»وقت آن است که مسئولان از خواب بیدار شوند و 
با رویکردی مناسب در این خصوص عمل کنند. همچنین ضروریست که توسط 
رسانه ها در حوزه جمعیت، مدیریت پیشگیری صورت گیرد در غیر این صورت 
حکمرانی جمعیت رخ نمی دهد. گام اول در حکمرانی جمعیت کشف ضرورت و 
اهمیت جوانی جمعیت است اما آیا واقعاً این اتفاق رخ داده است؟ گام دوم رصد 
مسئله جمعیت اســت. آمارها حکایت از آن دارد که در آینده وضعیت جمعیت 
کشور خوشایند نیست. در نتیجه در آینده شاهد جمعیت سالمند سالم نخواهیم 
بود زیرا رشد اقتصادی ما ضعیف است. اروپا اگر جمعیت سالمند دارد ابتدا به 
رشــد اقتصادی رسید و بعد صاحب سالمندی شد. گام سوم در حوزه جمعیت 
سیاســت گذاری کلان در ایــن خصوص اســت. در ســال ۱396 مقام رهبری 
سیاست های خود را در این خصوص اعلام کردند  اما نتیجه آن چه بود؟ سازمان 
بازرسی کشور مسئول رصد و پایش دستگاه هایی است که در این حوزه وظایفی 
را برعهده دارند اما در این مدت این سازمان کدام دستگاه ها را بررسی کرد و در 

صورت لزوم آنها را به دلیل عدم انجام وظیفه در این حوزه توبیخ کرده است؟«
پژهــان گام چهــارم در حوزه حکمرانــی جمعیت را وضع قوانین مناســب 
می داند:»چند درصد از متولیان، قانون جوانی جمعیت و خانواده را به مرحله اجرا 
رساندند. گام پنجم هم گفتمان سازی و فرهنگ سازی پیرامون مسئله جمعیت 
اســت؛ اقدامی که باید از طریــق ابزارهای نوین مانند فضای مجازی و رســانه 
انجام شود. رسانه باید به مردم اعلام کند که فرزندآوری خوب است اما به صورت 
باکیفیت. اگر والدین به فکر آینده فرزند خود نباشــند و بــدون آگاهی اقدام به 
فرزندآوری کنند به نظر من در آینده با چالش مواجه خواهند شد و به فرزند حاصل 
از چنین والدینی نمی توان عنوان »فرزند کیفی« اطلاق کرد. فرزندان آینده باید 
در جامعه ای پرامید متولد شوند. باید نسبت به کارکردهای نیروی جوان نگاهی 
اثباتی داشته باشیم. در عین حال باید به این سوال پاسخ دهیم که آیا قرار است 

فرزندآوری کنیم تا او به دلیل شرایط موجود به کشورهای دیگر مهاجرت کند؟« 
اگرچــه به دلیل مواجهه جامعه با ســاعت شــنی در حــوزه جمعیت نباید 
سخنان امیدسوز گفت. ساعت شنی جمعیت به معنای آن است که با کاهش 
ازدواج،  کاهش باروری و افزایش مهاجرت مواجهیم و جمعیت روزبه روز در حال 
کاهش است.« این استاد دانشگاه معتقد است که جمعیت شناسان باید مانند 
یک قطب نما عمل کنند:»ما باید مدام به مســئولان یادآوری کنیم که در آینده 
و در سال های ۱۴3۰ با معضلاتی مانند ورشکستگی سازمان تامین اجتماعی 
مواجه خواهیم شد ، درحالی که هزینه نگهداری از سالمندان هفت برابر هزینه 
جوانان است. آیا بودجه لازم برای رسیدگی به جمعیت سالمند آینده را خواهیم 
داشت.« او تصریح می کند که درخت جمعیتی کشور،  چند صباحی است که 
به بار نشسته. به این معنا که امروز جمعیت کشور،  بهترین نوع جمعیت است به 
بیان دیگر پنجره جمعیتی ما باز شده و دو سوم جمعیت کشور در پنجره جمعیتی 
قرار دارد. در حال حاضر آمار جمعیت ۱۵ تا ۲9 ســاله ما ۱6 میلیون نفر است. 
همچنین 3میلیون کودک زیر ۱8 سال در جامعه داریم. مشارکت اقتصادی زنان 
افزایش یافته است. این موارد نشان می دهد که به لحاظ جمعیتی در حال حاضر 

در وضعیت بدی قرار نداریم.« 
ایــن جمعیت شــناس درباره اظهارنظر رئیســی مبنی براینکــه یک نفر در 
منطقه محروم ۱۲ فرزند به دنیا آورده است و رویکرد مناسب به این تعداد فرزند، 
 می گوید:»این تعداد فرزنــدآوری به احتمال قوی از روی آگاهی نیســت. این 
مورد یک استثناست. باید علت این کار زوج را بررسی کرد که نگاه شان به آینده 
اقتصادی فرزندشان چه بوده است؟ باید چند سال دیگر سراغ این زوج رفت و با 
او مصاحبه کیفی کرد. ما در آمار به استثناها کار نداریم بلکه حقایق مدنظر است. 
باید این مسئله را مدنظر قرار داد که چرا میزان فرزندآوری ما در کل جامعه چنین 
رو به کاهش رفته است.« او معتقد است که جمعیت پویا آثار مثبتی برای جامعه 
به دنبال دارد اما رسیدن به چنین جمعیتی مستلزم برنامه ریزی مناسب است که 
بدون شناخت عمیق و تخصصی تحولات جمعیتی،  تدوین پیشنهاد در خصوص 
رشد جمعیت مؤثر نخواهد بود:»هفته جوانی جمعیت است و باید رئیس جمهور 

گــزارش می داد که با کدام دســتگاه ها به دلیل ترک فعل احتمالی خود در این 
زمینه برخورد شده است و اقدامات دستگاه های ذیربط چه بوده است. رئیسی 

باید بگوید که چرا روند آمار جمعیتی به نفع ما نیست.« 

خطرات فاصله کم میان بارداری �
فاطمه  آذرتاش، مشاور خانواده و استاد دانشگاه اما بالا 
بودن میزان فرزندان در خانواده را از منظر نیازهای روانی و 
مادی خانواده مورد بررسی قرار داده و تاکید می کند که با 
توجه به شرایط نامطلوب جمعیت کشور در سال های آینده، 
حتماً با فرزندآوری موافق اســت به شــرط اینکه طبق اصول و قواعد بوده و به 
سلامت جســم و روان کودک، مادر و پدر به طور کلی آسیب نرساند. این مشاور 
خانواده با اشاره به اظهارات اخیر محمدبیگی، رئیس فراکسیون جمعیت مجلس 
درباره ضرورت فرزندآوری خانوارهای ایرانی در پنج ســال آینده می گوید:»اگر 
تعداد 3 تا ۵ فرزند مدنظر این نماینده را میانگین بگیریم به معنای آن است که 
زنان باید هر ۱۵ ماه یک زایمان کنند. یعنی یک مادر 6 ماه پس از به دنیا آوردن 
فرزندش، باید برای بارداری مجدد و تولد فرزند بعدی اقدام کند. این درحالیست 
که بعضی زنان تا زمانی که به فرزند خود شیر می دهند، قدرت بارداری ندارند. زیرا 

بدن مادر باید مجدد اقدام به ذخیره سازی برای تغذیه جنین بعدی کند«. 
او این را هم می گوید که به لحاظ روان شــناختی، بهتر اســت اختلاف بین 
کودکان ۱۵ ماه نباشد. چراکه فرزند اول هنوز توقعات بچگانه ای برای استراحت، 
تغذیه، جلب توجه والدین و... دارد و باید نیازهای اولیه اش برآورده شــود:»اما با 
ورود ناگهانی یک نوزاد دیگر،  فرزند اول ســردرگم و دلتنگ مادر می شود که چرا 
او را کنار گذاشته و در کنار فرزند دوم است. این مشاور خانواده تاکید می کند که 
مادر در زمان بارداری با مسائلی مثل اختلالات خواب، حالت  تهوع،  ویار و مانند 
آن دست وپنجه نرم می کند که این مسائل باعث دور شدن او از فرزند می شود.« 
این مشاور خانواده عنوان می کند که فرزند اول ابتدا باید به حدی از استقلال و 
خودکفایی برسد و وابستگی اش به والدین کم شود،  مثلًا راه بیفتد، زبان باز کند 
و نیازش به رسیدگی های شبانه  روزی از بین برود تا مادر بتواند بار دیگر بچه دار 

شود.« 
مســئله مهمی که آذرتاش بــر آن تاکید می کند تامین اقتصــادی والدین 
است:»قاعدتاً توصیه برای داشــتن فرزندان زیاد برای خانواده های با وضعیت 
اقتصادی خوب است نه اقشاری که زیر خط فقر زندگی می کنند یا نمی توانند 
نیازهــای اقتصــادی چند بچــه را طی ۵ ســال بــرآورده کنند. بچه دار شــدن 
هزینه هایی مثل خرید شیر و پوشک دارد که اقشار با وضعیت اقتصادی متوسط 
به پایین از عهده آن برنمی آیند. توصیه ها باید به گونه ای باشد که قشر متوسط 
جامعه بتوانند به آن عمل کنند. زیرا در جامعه ما امنیت اقتصادی برای قشــر 
متوسط وجود ندارد و دولت باید آنها را مورد حمایت قرار دهد.« او بهترین فاصله 
سنی میان فرزندان را ۱8 ماه تا 3 سالگی عنوان می کند به این دلیل که کودک 
در این زمان می تواند صحبت کند، نیازهایش را بگوید و دلبستگی ایمن هم در او 
شکل می گیرد؛ که باعث می شود به مراقبت کمتری نیاز داشته باشد: »در جامعه 
امروزی متوسط سن ازدواج دختران به بالای ۲3 سال رسیده و امکان تولد ۱۰ تا 
۱۲ فرزند برای خانواده ها وجود ندارد مگر آنکه مانند گذشته ها کودک همسری 
رخ دهد که شایسته نیســت اما اگر دهک های اقتصادی بالای جامعه توانایی 

فرزندآوری به تعداد زیاد را دارند خوب است.« 
او تامین اتاق خواب برای کودکان را مســئله ای مهم در تربیت جنســی آنها 
می داند:»خانواده باید بتواند برای هر فرزندش اتاقی جداگانه داشــته باشــد. 
والدین هم باید اتاقی مخصوص داشته باشند. آیا درست است که والدین و ۱۰ 
فرزندشان در یک اتاق باشند. جنسیت بچه ها باید در به اشتراک گذاشتن اتاق ها 
مورد توجه قرار گیرند زیرا فرزند دختر و پســر نمی توانند در یک اتاق استراحت 
کنند؛ این موضوع از نظر روانشــناختی اشتباه است. حالت دیگر این است که 
دو اتاق بین دخترها و پسرها تقسیم شود. باز هم اختلاف سنی از لحاظ تربیت 
جنسی کودک مناسب نیســت.« آذرتاش معتقد است که باید ازدواج جوانان را 
تسهیل کنیم و به خانواده ها امکانات مناسب بدهیم نه اینکه مادر و نوزاد به خاطر 
این مدل زایمان با آسیب روبه رو شوند. این آسیب ها از یک سو به اقتصاد ضربه 

می زند و از سوی دیگر آسیب های روانی دارد. 
به گفته این مشاور خانواده مادری که فاصله میان دو بارداری اش کم است، 
احتمال سقط بیشتری دارد. وقتی هم سقط صورت می گیرد، آسیب های روانی 
برای مادر و پدر ایجاد می شود بنابراین ضروریست بسترهای افزایش جمعیت و 
فرزندآوری فراهم و آموزش هایی در این زمینه داده شود؛ به عنوان مثال مسئولان 
باید توجه کنند که برخی مادران دچار افســردگی پس از زایمان می شــوند که 
چنین مادری کیس مناسب برای بارداری مجدد نیست و باید تحت مراقبت ویژه 
باشد، زیرا او نمی تواند به خوبی از فرزند خود مراقبت کند.« او تاکید می کند که با 
چنین تصمیماتی، به بچه ای که در حال حاضر وجود دارد آسیب می زنیم تا بچه 

دیگری به دنیا بیاوریم. 


